
Na nás dvacet čeká ještě několik jiných, velmi zajímavých povinností. Jdeme před obědem do jango,

do toho samého altánku, který také známe z loňského června a července. Vstupuji tam jako první z

nás dvaceti a tam už na nás čeká, spolu s dalšími třemi vysokými důstojníky, sám velký šéf Jonas M.

Savimbi. Podáváme si ruce a zdravíme se spolu. Postupně sem dovnitř za mnou přicházejí všichni
kolegové. Sedáme si na jednoduché lavice, které jsou nainstalované kolem stěny a generál si hned

bere slovo. Pozdraví nás všechny ještě jednou a ptá se nás na naše zdraví, jmenovitě na Sašu a

Lumíra. Je jasně vidět, že byl velmi dobře informován o našem celkovém stavu i o všech důležitých
věcech, týkajících se naší skupiny. Potom plynule přešel k proběhlým jednáním mezi zástupci UNITA a

našimi vládními úředníky. Zítra ráno si sem pro nás přijede náměstek ministra zahraničí a hned se zde

s námi má setkat. Také se mezi řečí pochlubil tím, že z jednání v Praze dostal nějaký dárek, snad jím

měl být broušený popelník.

Potom ještě, tak jako obvykle, zhodnotí vše, co se děje v jejich zemi, jak se na tom podílí UNITA a jak

vládní MPLA-PT. Bylo to s krátkým dodatkem, že je každopádně nutné skoncovat s otevřeným
ozbrojeným bojem a zasednout společně za jednací stůl. MPLA-PT nás totiž vojensky nemůže porazit,

říká. Ale ani my nikdy nezvítězíme v této občanské válce, která tak může trvat věčně, dodal k tomu.

Toto bylo pro nás velmi překvapující, neboť se UNITA ústy svých důstojníků vždy vyjadřovala dost

sebejistě o výsledcích svých bojů proti vládním vojskům. Hovořil také o podílu nás cooperantes v této

vnitrostátní situaci. Jejich oficiální názor na nás byl totiž ten, že tím, jak pomáháme jejich

nepřátelům, jsme vlastně jejich nepřátelé. Přidal ještě něco dalších nepodstatných slov a potom už
končíme a odcházíme.

Pro nás to byl rozhodně zážitek, který nám stál za to. Generál Savimbi na mě v tu chvíli působil
především jako zkušený člověk, který opravdu velmi dobře ví, čeho chce dosáhnout. Dokonce mi

svým projevem chvílemi připadal i dost sympaticky. Neměl jsem důvod nevěřit těm věcem které nám

tvrdil, a dokonce ani tomu, co řekl ke všemu okolo UNITA. Mělo to všechno poměrně velkou logiku,

mělo to totiž, jak u nás říkáme, hlavu i patu. Je jen dost málo z toho, co by se dalo nějak solidně
vyvrátit. Fakt je jen ten, že naše informace o poměrech v zemi byly většinou ažmoc jednostranné na

to, aby mohly být objektivní.

Pomaloučku odejdeme zase nazpět do našich cubatas. Nevím sice přesně co si myslí ostatní z nás, ale

já už vím své. K pochopení takových komplikovaných problémů a vnitrostátních konfliktů je nutné

vidět do toho z obou stran, a to vždy není docela možné!


